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L e s z k o v s z k i  Tibor:
Tisztelet tel  köszöntök  mindenki t  mai ülésünkön.  Megál lapí tom,  hogy ló fö 

jelen van. Mielőt t  ülésünket  hivatalosan megnyi tnám,  szót  kért  Gyapay Zol tán 
országgyűlés i  képviselő úr. Megadom a szót.

G v a p a y  Zol tán:
Köszönöm szépen a szót.
Tisztel t  Képviselő- tes tüle t !
Napi rend előtti hozzászólásomat  a japán hitel,  i l letve annak tör l esztésének 

kérdéskörében  kértem.  Van egy jó hírem, és egy rossz hírem.
A rossz  hír: este,  é j szakába nyúlóan az Országgyűlés  el fogadta a 2001-2002.  

évi köl t ségvetéshez  benyúj tot t  módos í tó  j avas la toka t ,  sajnos a j apán hitelt 
ér intően e l fogadot t  módos í tó  javaslat  nincs. A 2001-es  köl t ségvetés i  évben 
Várpa lo ta  és t é r sége  környezetvédelmi  rehabi l i tációs  program kommunál i s  
a lprogramjának 169 millió forint ja,  a 2002-es  évben pedig  339 millió for int ja mint 
bevétel  szerepel .

A jó hír: Bár úgy tűnik,  hogy lobbytevékenységünk ebből a szempontból  
kudarco t  vallot t ,  de valamilyen szempontból  annyi e redményt  lehetet t  elérni,  hogy 
a Pénzügyminisztér ium tegnap délutánra  elkészí tet t ,  és aláírva pos t ázo t t  egy 
olyan ajánlatot ,  amely a tör l esztés  á tü temezésé t  je lent i .  Eredet i l eg a szerződés  
szer int  minden településnek a hi telál lományát  2001-2019 .  közö t t  37 db egyenlő 
mér tékű féléves t ör l esz tőrész le tben  kell tör lesztenie.  A Pénzügyminisztér ium két 
j avas la to t  tud tenni.  A Pénzügyminisztér ium elvégzet t  egy je l enér t ék-számí tás t ,  
az eredet i  szerződés  szerint i  37 egyenlő féléves tör l esz tőrész le t t e l ,  hogy 2001-es  
á rakon ez milyen nagyságrendű bevétel t  je lentene.  Ez az összes  hi telál lománynak 
körülbelül  50 %-át  teszi  ki. A számí tásokat  nem ismerem.  Az ajánlatok a 
köve tkezők :  vagy egy összegben a jövő évben ezt  a valamivel  több,  mint  50 %-ot  
ki f izet ik az önkormányzatok ,  és a továbbiakban a s ze rződés t  fel lehet  bontani .  
Er re  reál is esélye talán egyedül  Pé t fürdőnek van,  a leválás után őket  illeti a 
Ni t rogénművek  Rt.  iparűzési  adója,  és hal lot tam,  hogy a Pe t rodyne-é r t  kapot t  
pénz legalább lakosságarányos  részére  igényt  tar tanak.

A másik vál tozat ,  amit  a Pénzügyminisztér ium felajánl ,  hogy ezt a j e l enér t ék-  
számí tás t  alapul  véve egy olyan könnyí tés t  tud javasolni  az önkormányza tok  felé, 
hogy ugyanez t  a reá lér t éke t  a futamidő alatt ,  2001-2019.  közö t t  ki kell f izetnünk,  
azzal  a könnyí téssel ,  hogy most  az elején arra várunk,  hogy eset leg ipar t e lepszik 
le ezekre  az inf ras t rukturál i s  beruházásokra ,  és ez az ipar  néhány év múlva felfut,  
és az iparűzési  adója  l ehetővé  teszi ,  hogy a későbbiekben jobban tudjuk a 
t ö r l esz t és t  fizetni ,  ezért  2010- ig  csökkente t t  f izetést  j avasolnak ,  de 2010.  után az 
eredet i  t ö r l esz t ő rész l e t ekhez  magasabbat .  Csak i r ányszámoka t  tudok  mondani ,  az 
első t ö r l esz t ő rész l e t ünk  jövő  év második felében egy féléves részlet ,  ez 56,2 %-a 
az eredet i  sze rződésnek  megfelelő összegnek,  a fu tamidő végén viszont  körülbelül  
192 %-a.  Ez t  az a jánlatot  t egnap írták alá a Pénzügyminisz té r iumban,  én délután 
kér t em az Ösküt  i l lető részt ,  és kérésemre  a Várpa l o t á t  i l lető ajánlatot  is á tadták 
részemre ,  egy átvétel i  e l i smervényen bizonyí tanom kell ,  hogy át is adtam.  Tegnap 
es te  hazafelé  j öve t  18,15 óra tájban Bátor  Antalnak,  a j apán  hitel tör lesztés i  
kérdésével  megbízot t  a lpolgármes ter  úrnak átadtam.

Miér t  ké r t em napi rend előt t  szót?



Friss információkról  van szó. Szere t tem volna minél h amar abb  tá jékoztatni  az 
é rdekel t eke t .  Erre a képviselő- tes tüle t i  ülés a l egalkalmasabb fórum. A 
Pénzügymini sz té r ium ajánlatán komolyan el kell g o n d ol kodn i ,  meg kell fontolni,  
hosszas  számí tásokkal  meg kell alapozni ,  hogy melyik vá l t o za t  a kedvezőbb az 
önkormányza t  részére.  A japán hitel tör l esztésével  a mai  naptól  komolyan kell 
számolni .  Meg kell nézni minden önkormányzatnak ,  hogy saját  köl t ségvetésében - 
akár  a fu tamidő egy részében,  akár  a futamidő tel jes egészében  - van-e saját 
köl t ségvetés i  bevétele,  amiből  f inanszí rozza a t a r t oz ás t ,  a tör l esztőrész le t  
va lamelyik vá l tozatá t .  Ha nincs valamelyik ö n k o r m á n yz a t n a k  erre  l ehetősége,  és 
akár  részben,  akár  teljes egészében a f ogya sz t ók r a  át kell hárí tania a 
t ö r l esz t ésnek  a terhei t ,  azt  meg kell vizsgálni ,  és nap i r endre  tűzni .  Ha jól tudom,  
hogy akkor  a Képvi se lő- t es tü le t  mai napirendi  j avas l a t ában  szerepelnek olyan 
t émakör ök ,  amelyek ér inthet ik ezt a kérdést .  A japán hi telből  megvalósul tak 
i vóv íz -beruházások ,  szennyvízcsa to rna -be ruházások  és földgázzal  kapcsola tos  
be ruházások .  A hi telál lomány minden önkormányzatná l  ki van számolva,  hogy 
mennyi  terhel i  akár  az ivóvízprogramot ,  akár  a s zennyvízprogramot ,  akár  a 
földgázzal  kapcso la tos  programot .  Minden önkor má ny za t n ak  ezeknek az 
i smeret ében  kell megnéznie  azt,  hogy miből tudja  tör l esz t en i  az ivóvízhálózat tal  
kapcso l a tos  be ruházásnak  a tör l esz tőrész le t e i t ,  a szennyvízhá lóza t  beruházásával ,  
i l letve a fö ldgázberuházássa l  kapcsola tos  t ö r l esz t ő rész l e t e i t .  Nyílván,  ha arra a 
megál l ap í t ás ra  kell j u tn ia  valamelyik önkormányza tnak ,  hogy a szolgál ta tás t  
igénybevevőkre  rá kell terhelni  vagy az egészet ,  vagy egy részét ,  azt  pontosan  ki 
kell számolni ,  mega l apozo t t  számí tások,  és egyéb köl t ségvetés i  l ehetőségek 
f igyelembe vételével ,  kemény poli t ikai  és gazdasági  dön t é s t  kell hozni  az 
önkormányza tnak .

Az én j avas l a t om az lehet ,  hogy ezeket  a b e r u h á z á s o k a t  érintő ké rdéseke t  ne 
vegyék fel napi rendre .  Tudom,  hogy a 2000-ben  u t o l só n ak  t e rveze t t  ülésen 
vagyok,  de azt  kell j avaso lnom Önöknek,  hogy ezeke t  a t émáka t  ne vegyék fel 
napi rendre ,  és a már  eml í te t t  pénzügyminisz té r iumi  v á l t oz a t oka t  is megvizsgálva 
együt t e sen  egy rendkívül i  képvise lő- t es tü le t i  ülésen szíveskedjenek ezzel 
fogla lkozni ,  de még az idei évben.  Ha netán át kell hár í tani  a fogyasz tókra  a 
h i t e l tör l esz t és  egy részét ,  akkor  fontos  lenne a j öv ő  évi dí jakat  meghatározó  
rende le te ikben  ezt  már  f igyelembe venni,  vagy nem venni  - ez már az Önök 
dön tése  lesz.

Még  pár  do lgo t  a t ö r t énésekrő l  még hadd mesél jek Önöknek ,  ha nem élek 
vissza a t üre lmükke l .  Hol  az ezzel  a feladat tal  megb í zo t t  a lpolgármes te r  úrral  
közösen ,  hol kü lön-kü l ön  igyekeztünk el járni  Várpa l o t a ,  i l letve a t é rség 
valamennyi  ö nko r má nyz a t a  érdekei t  i l letően.  Néha  b i z t a t ás t  kaptunk,  ami 
l eg t öbbs zö r  csak abból  állt, hogy "megpróbál juk,  megnézem mit t ehetek,  ha 
t udunk ,  segí tünk" .  Ennél  több b iz ta tás t  nem hiszem,  hogy akár  az a lpolgármester  
úr  is k a po t t  volna  valaha.  Miután a ko r mány t agok  közül ,  és - be kell val lanom 
a pol i t ikai  p á r t ok  veze tői  közül  is jó párral  való beszé lge t és t ,  egyez te tés  után azt  
a megál l ap í t ás t  kel let t  l evonnom,  hogy egyet len egy ember  van,  aki t ámogat ja ,  
hogy a j apán  hi tel t  i l letően valamilyen t á mo ga tá s ba n  részesül jenek az 
önko rmá ny za t o k .  Ő dr. Ligetvár i  Ferenc,  akkor i  környeze tvéde lmi  miniszter  úr 
vol t .  Én több  ember tő l  nem hal lot tam,  és nem kap tam ígére te t  a t é r sége t  illető 
t ám o ga tá s  l ehe t őségérő l .  A miniszter  úr a kkor  megf oga l mazo t t  egy levelet  a 
min i sz t e r e lnök  úrnak,  amelyben azt j avasol j a ,  hogy 2010- ig  az 
ö nk o r má n yz a t o k n ak  ne kel l jen f izetniük,  mer t  ha nincs for ráskivonás ,  akkor  be
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lehet fejezni az ipari parkokat ,  ipari övezeteket ,  jó menedzselésse l  lehet számítani  
arra,  hogy ezekben vál lalatok,  vál lalkozások,  üzemek te lepednek le, és az 
iparűzési  adóval  2010- re  felfutva a futamidő második felébe nem elengedve,  
hanem a második felébe tömör í tve  valamennyi  adósságá l lományt  9 év alatt  2010- 
2019.  közö t t  az önkormányza tok  várhatóan tudják f inanszírozni .

Sajnos  a miniszter  úr mire ezt az e lhatározásá t  meghozta ,  és levél formájában 
aláírva,  pecsételve  továbbküdte ,  a miniszterelnök címzést  kihúzta,  és a 
pénzügyminisz ter  úrnak küldte el végül  is ezt a levelet .  A pénzügyminisz ter  úr 
sajnos nem tudta  f igyelembe venni a környezetvédelmi  minisz ter  j avas la tá t ,  ezt  a 
két vá l tozato t  tudja j avasolni ,  ami itt fog szerepelni  majd az Önök asztalán

Visszatérve  oda,  hogy úgy tűnt ,  hogy a Kormányból  senki nem támogat ja ,  
kormány e lőter jesz tés t  senki nem készít .  Mi nem adhatunk a Kormány elé 
kormány-e lő te r j esz tés t ,  ezt valamelyik kormánytagnak kell megpróbálni ,  hogy 
egyál talán a Kormány elé kerülhessen.  Előzetes  egyez te t éseken minden 
minisztér iumban keresztül  kell futnia.  Ilyen nem tör t ént ,  sajnos még Ligetvári  
miniszter  úrnak a pozi t ív hozzáál lásával  sem. Maradt  nekem az a lehetőség,  hogy 
mint országgyűlés i  képviselő a 2001-2002-es  köl t s égve tés  tervezése  során 
megpróbá lok  olyan módos í tó  indí tványokat  benyúj tani ,  ami legalább erre a két 
évre ér intően kedvezményeket  jelent  a t érségnek.  Az egész térség hi telál lománya 
szerepel  a köl t ségvetésben,  én az egész t érséget  ér intően tudtam benyújtani  
módos í tó  j avas la toka t ,  ami valamennyi  önkormányzatnak  könnyí tés  jelentene.

Az or szágos  köl t ségvetés  e l fogadásánál  két  kört  lehet  futni .  Az elsőben bárki 
bárhonnan á t csopor tos í t á s r a  tehet  j avas la tot .  Megmondja ,  hogy mihez kér pénzt ,  
mennyi t  kér,  de meg kell mondani ,  hogy honnan kéri.  Tel jes á tcsopor tos í t ás ra  
j avas l a to t  lehet  tenni .  Én ezt a l ehetőséget  kihasználva  módos í tó  j avas la tot  
nyúj to t t am be, hogy az 2001-2002-es  köl t ségvetés i  évben az állam ne számol jon 
az OICF  hi telből  bevételekkel .  Ez három féléves tör l esz t őrész l e t e t  jelent .  A 
Kormány a j avas l a tomat  - várható volt  -, nem támoga t t a .  A b izo t t ságok közül 
még a Környeze tvédelmi  Bizot t ságban - amelynek tagja  vagyok, ,  és egy 
várpalotai ,  i l letve inotai  kihelyezet t  ülésen a b izo t t ság  t á j ékozódha t o t t  a japán 
hitellel  kapcso l a tos  beruházásokról ,  e redményekről ,  és egyben fizetési  
nehézségekről  -, még ebben a b izot t ságban sem sikerül t  e l fogadta tnom a módosí tó  
j avas l a tomat ,  de legalább azt elér tem,  hogy 1/3-nál t öbben t ámoga t t ák  a bizot t ság 
tagjai  közül .  A többi  b izot t ságban 1/3 sem t ámoga t t a  ezt  a módos í tó  javas la tot .  A 
Környeze tvéde lmi  Bizot t ságnak a több mint 1/3-a j e l en t e t t e  azt,  hogy a 
törvényjavas l a to t  a Par lament  elé lehet ter jeszteni ,  ha be ter j esz tő je  komolyan 
gondol ja .  Ha  minden bizo t t ságnak 1/3-nál kevesebb t ámoga t ó  szavazata  érkezik,  
a kkor  az Országgyűlés  elé nem is kerülhete t t  volna.  Ezek után úgy döntöt tem,  
hogy v i s szavonom a módos í tó  j avas la tomat .  Még egy kör t  megpróbál t am futni,  
hogy megpróbál j am azt  el fogadtatni  - ravaszul  foga lmaztam meg a javasla t  
indoklását ,  amibe bele lehetet t  volna magyarázni ,  hogy nem az első három 
tö r l esz t ő rész l e t  e l tör lését  j avas lom,  hanem csupán á tü t emezésé t  valamikor  
későbbi  időkre ,  de azt  nem je löl tem meg,  hogy mikorra.  Jó öt let  volt ,  de sajnos 
nem mentem vele semmire,  nem fogadta  el senki ezt  a verziót .  Vissza kellet t  
vonnom a módos í tó  j avas la tomat ,  mert  várható volt ,  hogy az Országgyűlés  sem 
fogadja  el. Innentől  kezdve is még van l ehetőség arra,  hogy eset leg a 
tö r l esz t ő rész l e t  esedékességé ig  a Kormány foglalkozik vele és engedményeket  ad, 
mert  ezt  megtehet i  saját  ha táskörében,  de ha a Par l ament  egyszer  azt  mondja  a 
kére lmünkre ,  hogy nem, akkor  a Kormány helyébe én azt  mondanám,  hogy "a



5

Par lament  is azt mondta ,  hogy nem, miért  adjak én mint Kormány 
engedményeke t . "  Ezt a helyzetet  e lkerülendő v i s szavontam a módos í tó  j avas la tot .

A második módosí tás i  körben már a fejezetek főszámai  megvannak,  tehát  csak 
fe jezeten belüli  á t csopor tos í t á s t  lehet  javasolni .  Ebben a körben az e lőzetes  
t apasz t a l a t ok  alapján egy olyan kísér letet  t e t t em módos í tó  j avas la tommal ,  már 
egyér t e lműen indokolva  azt  kér tem,  hogy az első és a második  féléves 
t ö r l es z t ő r ész l e t e t  kér tem átütemezni  2019-hez .  A 2002-es  második félévit  bent 
hagytam volna a köl t ségvetésben.  Ezt  szintén nem t ámoga t t a  a Kormány,  és 
szintén nem t á mo g a t t á k  a b i zot t ságok.  A Környeze tvéde l mi  Bizo t t s ágo t  ugyan 
meg tud t am nyerni ,  e l fogadta,  de a többiben megint  nem kapot t  1/3 t ámoga tás t  
sem. Úgy dön tö t t em,  hogy - szintén a Kormány későbbi  lehetőségei re  alapozva,  
hogy nehogy egy par lament i  nemmel  kell jen rossz poz ícióból  egy ilyen tárgyalásba  
bocsá tkozn i  -, v i sszavontam ezt  a módos í tó  j avas l a to t .  Hogy melyikkel  
cse l eked tem jó t ,  vagy rosszat ,  azt mindenki  saját  be lá t ására  bízom,  én a 
le lki i smeretem szerint  dön tö t t em,  amikor  benyúj to t t am és amikor  vi sszavontam,  
akkor  is.

Úgy gondo lom,  hogy az önkor mányza t oknak  komolyan kell venni,  a 
kö l t s égve t é sükben  és a rendelete ikben f igyelembe kell venniük a 
t ö r l es z t őrész l e t eke t .  Megpróbálha t juk  még 2001.  elején valamelyik kormánytagot  
meggyőzni ,  hogy egy kormány-e lő te r j esz tés t  készí t sen,  amelyben az eddig 
l e í r t akhoz  képes t  kedvezőbb ajánlatokat  lehet  eset leg szerezni .

Nem szívesen t eszem,  de még egy ké rdéskör rő l  beszélnem kell.  Mik vol tak 
azok a falak és érvek,  amelyekbe ü t köz t ünk  a t á rgya l ások  során.  Szinte  az első 
ké rdése  mindenkinek  az volt ,  hogy:  "Nem most  kapo t t  Várpa l o t a  400 millió 
fo r in to t  egy ál lammal  való peres  út végén? Olvas ták  az újságban."  Azt  kel let t  
mondanom,  hogy de igen. Mindenki  tudja,  hogy miről  van szó.  Er re  azt  mondták,  
hogy  a kk o r  Vá r pa l o t a  tud fizetni .  Elnézés t ,  hogy Várpa l o t áva l  személyeskedek,  
én azoka t  az é rveke t  kell,  hogy átadjam önöknek,  amikkel  én t a lá lkoztam.

Köv e tk ez ő  probléma:  Leszkovszki  Tibor  po l gá rmes t e r  úr és néhány párt  
várpa lo ta i  e lnöke  levelet  intézet t  a pár tok,  f r akc iók  vezetőihez,  és - én a 
ké rdésekbő l  úgy é rzéke l t em talán minden országgyűlés i  képvise lőhöz.  Nekik  is 
a perben megnyer t  pénz  vol t  az első kérdésük ,  a kö ve tk ez ő  vi szont  az vol t ,  hogy 
hol az a j avas la t ,  ami mellé ők eset leg hozzá  tehet ik  a pozi t ív vé leményüket .  
Ebben a l evélben sajnos  csak le vol t  írva,  hogy nekünk  problémáink  vannak,  és 
nem vol t  megje lö lve  az, hogy mikor ,  ki ál tal,  hova  benyúj to t t  módos í tó  javasla t ,  
indí tvány az, ami mellé ők lehet ik bármi lyen formában  az á l l áspont jukat .  
Ér t e t l enül  néz t ek  rám,  hogy mit kezdjenek ők mos t  ezzel.  Nekik  e lmagyaráztam,  
hogy  fe l t eszem,  hogy majd amikor  a kö l t s égve té s  nap i rendre  kerül ,  ahhoz kell 
majd módos í t ó  j avas l a t o t  benyúj tanom,  majd ahhoz  kér jük.  Ezt  nagy nehezen 
megér t e t t ék .

Kö ve tk ez ő  probléma:  Akik szintén olvas ták ezt  a levelet ,  melyben Polgá rmes t e r  
úr  ar ra  h iva tkoz ik ,  hogy közben Várpa lo tá ró l  Pé t fü r dő  levált ,  magas  iparűzési  
a dó v o n z a t o t  vi t t  el a város tól ,  emiat t  egy olyan vi smajor  he lyzetbe  kerül t  a város,  
amivel  nem lehe t e t t  számolni .  Ezzel  kapcso l a tban  az vol t  a kérdésük ,  hogy a levél 
í rója,  a Po l g á r me s t e r  úr  és az Önkormányza t  mit  t e t t  azér t ,  hogy ne tö r t én jen  meg 
ez a helyzet .  A várpa lota i  önkormányza t  amíg együt t  do l gozo t t  Pé t fürdővel ,  
e l egendő  kö l t s égve t é s i  for rás t  b i z tos í t o t t - e  számukra ,  békés  t á rgya lások  alapján 
i gyekeze t t - e  olyan mér t ékű  köl t ségvetés i  r észt  biz tos í tani  nekik,  amely eset leg 
me ga l a po z ha t t a  volna,  hogy  ne nyúj t sák be a leválási  s zándékukat?  Ha már
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benyúj tot ták,  akkor  a Polgármes ter  úr megte t t -e  mindent  azért ,  hogy valahogy 
megakadályozza  Pét fürdö leválást? Fordul t -e  a köz tár sasági  e lnökhöz?

Ahova ki akarok lyukadni - ezért  kezdtem azzal,  hogy nem szívesen teszem -, 
minden el lenérvnél  Leszkovszki  Tibor  po lgármes t er  úr neve j ö t t  elő. A 
legelsőként  emlí tet t  "Pet rodyne-os"  400 millió for in to t  érzem a legnagyobb 
érvnek,  ami miat t  a módosí tó j avas la t a imat  nem t á moga t t a  senki.  Várpalotáról  
mindenki  úgy gondol ja ,  hogy tud fizetni.  Miér t  viszek én eléjük olyan módos í tó  
j avas la tot ,  amelyben Várpalotának is kedvezményeke t  javas lok,  miközben 
Várpa lo ta  tud fizetni ,  Pét fürdőről  pedig ne is beszél jünk!  Ilyen j avas l a toka t  csak 
térségi  szinten tudok bevinni,  hiszen térségi  szinten kezel te  maga a köl t ségvetés  
is. Ez volt a l egfontosabb érv, ami miat t  nem fogadta  el senki.  A t ö r t énéseke t  
nem ismerem pontosan,  nekem az emlékeimben valahogy úgy él, hogy bizonyos 
határ ideig,  amíg ezt a "Pet rodyne-os"  kérdéskör t  békésen el lehetet t  volna 
rendezni ,  addig ez nem tör tént  meg.  Ezt a pénzt  lehet ,  hogy már régen el kel let t  
volna köl teni ,  lehet ,  hogy épp a már emlí tet t  ipari pa rkoka t  már régen be kellett  
volna belőle fejezni.  Lehet ,  hogy már működő üzemek f izetnének iparűzési  adót  
az ipari parkokból .  Viszont  most  állunk az előt t  a helyzet  előtt ,  hogy most  van itt 
a 400 millió forint ,  senki nem támogat ja  a j apán  hitel tör l esztésénél  
kezdeményező javasla ta inkat .

Nekem a tegnap este után,  álmat lan éjszaka után,  hosszas  megfontolás  után azt 
kell é rzékelnem - ha tévedek,  akkor  tévedek -, magamban azt szűr tem le, hogy 
minden érv Leszkovszki  Tibor  nevéhez  vezetet t ,  minden érdemei  e l i smerése 
mel let t  vol tak olyan hibák,  amelyek oda vezet tek,  hogy most  olyan poli t ikai  
hangulat  és gazdasági  helyzet  van, amelyben j apán  hitelt  térségi  szinten 
c sökkentő  j avas l a to t  nem lehet  el fogadtatni ,  nem lehet  2001.  első felében sem a 
Kormánnyal  e l fogadtatni .  Mindezeket  f igyelembe véve - most  mondom ki, amivel 
kezdtem,  nem szívesen mondom - Leszkovszki  Tibor  úr helyében felajánlanám 
polgármester i  t i sz t ségemről  való lemondásomat .  Ezzel  remélhetőleg egy olyan 
a lkupozícióba  lehet  kerülni a 2001-es  év folyamán a Kormánnyal  való t árgyalások 
során,  amely talán elmozdí t ja  a hol tpont ról  a merev á l l áspontot .  Garanc iá t  erre 
t e rmésze tesen  nem lehet adni.  A 400 millió for int  akkor  is itt lesz,  vagy 
va l amekkora  része,  ha Pét fürdővel  megtör t énik  a megál l apodás  egy részéről .  A 
helyzet  valamelyes t  módosul ,  valamelyest  nem módosul  - én ezt  nem dönthe tem 
el. Én el tud tam mondani  néhány dolgot ,  ami tör t ént ,  és amit é rzékel tem.  Talán 
B át o r  a lpolgármes ter  úr is érzékel t  még egy bemereví t és t  egy bizonyos  
időpontban  a t árgyaló par tnerek részéről .  Ez a pont  az volt ,  amikor  Pál Béla 
veszprémi  országgyűlés i  képviselő kérdést  intézet t  a pénzügyminisz terhez.  A 
pénzügymini sz te r  a j apán hitel tárgyalásai  során a kezde tek  óta - bárki  volt  
kormányon,  bárki  vol t  a pénzügymini sz te r  - mindig el lenzet t  mindent .  A 
Pénzügymini sz té r ium az a szakminisztér ium,  aki abban érdekel t ,  hogy pénz ne 
menjen ki, pénz,  ha lehet,  akkor  inkább csak jö j jön be. Te rmésze t e sen  azért  
vannak egyéb megfonto lások  is, ha jó kihelyezéssel  várható,  hogy jó 
visszaf izetések jönnek,  akkor  azt  megfontol ják a pénzügymini sz te rek,  de ha 
egyér t e lműen csökkentés rő l  van szó,  akkor  a pénzügymini sz te r  az, aki től  utol jára  
várhatunk bármi lyen kedvező lépést .  Ezt  a kérdést ,  ha valakinek fel is kel let t  
volna tennie,  és valakihez címeznie kel let t ,  akkor  nem a pénzügymini sz te rhez  
kel let t  volna címezni .  Ahogy várha tó  volt ,  a pénzügymini sz te r  egy olyan választ  
ado t t  az érvek és el lenérvek hosszas  fe l sorolása  után,  hogy a tör l esztés  
e lengedése  nem indokol t .  Megkaptam ezt a poli t ikai  ál lamt i tkár tól .  Az utolsó
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előt t i  bekezdésben még annyi szerepel t ,  hogy azoknál  az önkormányzatoknál ,  
amelyek a japán hitel tör l esz t ésének nehézségei  miatt  c sődbe ,  vagy csődhelyzetbe  
kerülnek 2001.  őszén,  azoknál  a Pénzügymini sz té r ium megvizsgál ja,  hogy 
valami lyen lehetőséget  tud-e  biztosí tani ,  hogy elkerül jék ezek az önkormányzatok  
a csődöt .  Sajnos hiába hoztam el t egnap a Pénzügyminisz té r iumból  ezt  a levelet.  
Az ebben szereplő csökkente t t  összeggel  is - az ösküi  van előt tem,  hiszen ezt 
kap t am meg,  mint po lgá rmes t e r  - ránézésre  Öskü,  Ősi,  Tés  és fe l tételezem,  hogy 
Berhida  nagyközség  is, ha valamit  nem talál ki, 200 1. őszén bejelenthet i  a 
c sőde l j á r á s t  önmaga  ellen. Négy önkormányzat  kerül  lehetet len helyzetbe  a 
hatból ,  a miatt ,  hogy térségi  szinten ezt nem lehetet t  kezelni .

Beval lom őszintén,  hogy a pénzügyminiszter i  vá lasz  alapján,  miszerint  
megvizsgá l j a  a minisztér ium,  hogy a csődhelyzetet  hogy lehet ezeknél  az 
önkormányza t okná l  elkerülni ,  én nem igazán látok olyan jogi  l ehetőséget ,  
amelynek alapján pénzeket ,  vagy valamilyen kedvezményeke t  lehetne adni,  csak 
ennek a négy önkormányzatnak .  Van egy jogi  l ehe t őség  arra,  hogy a 
c sődhe lyze tbe  kerül t  önkormányza t ok  ebből a helyzetből  k imásszanak ,  és ez maga 
a csődel járás .  A csődel járás  folyamán csődbiztos ,  kormánybiz tos  megvizsgál  
minden lehetőséget  egy-egy önkormányzatná l ,  hogy hogy lehet  további  for rásokat  
keresni ,  hogy lehet  a k iadásoka t  csökkenteni ,  t e rmésze t esen  tö rvényeke t  nem 
sér tve.  Ha talál ilyen t a r t a l ékokat ,  amelyből  a hitel egy része  tör l esz the tő ,  akkor  
azt  oda  be kell fizetni.  Ha nem talál ilyen ta r ta lékokat ,  vagy csak egy részt ,  akkor  
j ö h e t  a szanálási  el járás.  Én nem látom most  pi l lanatnyi lag más jogi  l ehetőségét  
annak,  hogy ennek a négy önkormányzatnak  a csődjé t  elkerül jük.  Még  egy 
l ehe t ősége  van ennek a négy önkormányza tnak .  Megvizsgá l j ák  eset leg azt  a 
l ehe t ősége t ,  hogy a j övő  évi ár- és dí jmegál lapí tó rendele te ikben,  i l letve azok 
e lőkész í t éséné l  megvizsgál ják,  hogy a fogyasztókra  még mennyi t  hár í thatnak.

Öskü  ese tében borza sz t ó  nehéz  helyzet ről  tudok beszámolni .  Már  most  olyan 
magas  a víz- és csatornadí j ,  amely további  emelési  l ehe t ősége  nem tudom,  hogy 
re j t -e  magában.  Nálunk egy hét  múlva lesz az a testület i  ülés,  amikor  ezekre  sort  
kell  ker í teni .

Vi szont  most  Várpa l o t a  testület i  ülésén vagyunk.  Én k i ön tö t t em Önök előt t  a 
sz ívem minden gondjá t ,  baját ,  bánatát .  A szót  nagyon köszönöm,  innentől  kezdve  
a várpa lo t a i  Képvi se lő- t es tü le t  be lá t ására  kell bíznom,  hogy  mit  csinál:  levesz-e 
va lami t  a napi rendről ,  f ennta r t - e  mindent ,  v i sszatér -e  idén er re  a kérdésre ,  vagy 
c sak  j övő r e .  Ezek  a levelek “30 napon belül ér tes í t eni  szíveskedjék"-kel  
végző d n e k .  Nem muszáj  e lkapkodni ,  nem muszáj  idén dönteni .  Aki úgy gondol ja ,  
j ö v ő  év j a nu ár  első felében megta r tha t j a  ezt  a t árgyalás t ,  ez a képvise lő- t es tüle t i  
ülést .  H a  ma meg t ö r t énnek  azok a rende l e t -módos í t ások ,  amelyekben árakat  és 
dí j aka t  ha t á r oz  meg a Képvi se lő- t es tü le t ,  és netán ennek a ké rdésnek  a 
megv i z sgá l á sako r  mégis  az látszik,  hogy egy részét  rá kell terhelni  a 
f ogya sz t ók r a ,  akkor  j anuár ban  ismét  e lőhozza  ezeke t  a rendeleteket ,  
megvizsgá l j a ,  módos í t j a ,  vagy nem módosí t ja .  Minden önkor mányza t nak  a saját  
f e ladata ,  hogy ezt eldöntse.

Na gy o n  szépen k ös zönöm a türelmüket !

L e s z k o v s z k i  Tibor:
Köszönöm.
Személ yemet  érint i ,  amit  Gyapay úr e lmondot t .  Nemes  fe lhívására  egyszerű  a 

vá l aszom:  nem. Tovább iakban  szere tném elmondani ,  hogy nem tudom,  hogy egy


